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Tisztában vagyok vele, hogy Lettország nem tartozik a legnépszerűbb Erasmus-úticélok közé, hiszen 

sokan a létezéséről sem tudnak ennek a pici államnak. Lakossága alig 1,9 millió, a fővárosban, Rigában 

pedig 600 ezren élnek. Többen furcsán néztek rám, amikor kitaláltam, hogy ide szeretnék jönni 

tanulni, ennek ellenére én egy percig sem bántam meg a döntésemet. Korábban már jártam 

Litvániában, és azóta motoszkált a fejemben a gondolat, hogy a Balti államokba még szeretnék 

visszatérni. A három ország közül végül a főtárgytanár miatt esett a választásom Lettországra. 

Lettországban egyetlen zeneakadémia található, amely Jazeps Vitols lett zeneszerző-pedagógusról 

kapta a nevét. Az akadémia kicsi, összesen nagyjából 500 hallgatóval rendelkezik. Én úgy 

tapasztaltam, hogy pont ez adja az egyetem erősségét, hiszen sokkal több figyelem jut a hallgatókra, 

ezáltal az oktatás is személyre szabottabb. 

Az őszi szemeszter szeptember második hetében indul, és január közepe táján ér véget, akárcsak 

itthon. A félév során elméleti és gyakorlati hetek váltják egymást. Ez tulajdonképpen annyit jelent, 

hogy a gyakorlati heteken általában különböző projektek vannak (pl. zenekar, kamara stb.), ilyenkor az 

elméleti órák, előadások többnyire elmaradnak. Elsőre furcsának és kicsit kaotikusnak tűnt ez a 

rendszer, de hamar rájöttem, hogy a zenekaros próbafolyamatok elég intenzívek, így egyszerűbb volt 

egyszerre egy dologra koncentrálni. 

A félévkezdés viszonylag gördülékenyen ment, a kinti ügyintézők kedvesek és segítőkészek, az 

egyetemen mindenki jól beszél angolul. Bár kurzusok terén nincs óriási választék, nálam ez nem volt 

probléma, szerencsére minden szükséges tárgyat fel tudtam venni. A számonkérések nagyjából 

ugyanúgy zajlanak, mint itthon: az elméleti tárgyakból többnyire esszét, prezentációt vagy más 

projektmunkát kellett készíteni az értékeléshez, a hangszeres tárgyakból pedig vizsga volt, az 

itthonihoz hasonló követelményekkel. 

Az akadémia két műemlék épületből áll, melyek egymás mellett helyezkednek el. Viszonylag sok 

kisebb-nagyobb gyakorlóterem áll rendelkezésre, ezeket az ASIMUT rendszeren keresztül lehet előre 

lefoglalni. A rendszer jól működik, kis körültekintéssel és tervezéssel mindig teremhez lehet jutni, ami 

nagy előny. 

Számomra elmondhatatlanul hasznos volt a kint töltött időszak. Nagyon szerettem a főtárgyórákat, és 

kiváló tanárom volt. Az akadémiát egy nagyon támogató, bátorító légkör jellemzi, örülnek az egyéni 

elképzeléseknek. Mindezeken túl ami az én esetemben még óriási előnyt jelentett, hogy rengeteg 

lehetőségem volt zenekari tapasztalatot gyűjteni. Az egyetem szimfonikus zenekarának minden 

projektjében részt tudtam venni, illetve más együttesekben is kisegítettem, többek között a Lett 

Nemzeti Szimfonikus Zenekarban is, ami hatalmas élmény volt. 

Ottlétem alatt nyelvi akadályokba az egyetemen belül egyáltalán nem ütköztem. Általánosságban 

elmondható viszont, hogy az idősebb korosztály kevésbé, vagy egyáltalán nem beszél angolul. Ez néha 

okozott kisebb kellemetlenségeket a mindennapi életben, de azért el lehet boldogulni. Riga 

lakosságának több mint 40%-a orosz nemzetiségű, így ne lepődjünk meg, ha oroszul szólnak hozzánk. 

Egyébként az egyetem biztosított kezdő lett nyelvi kurzust, amit nagyon élveztem, bár meg kell 

hagyni, elég bonyolult nyelv. 



Az egyetem nem rendelkezik kollégiummal. Az albérletárak általában kicsivel alacsonyabbak az 

itthoninál. Én egy pici de szép és kényelmes lakásban laktam, amiért fejenként 280 eurót fizettünk 

rezsivel együtt. Összességében számomra mindenre elegendőnek bizonyult az ösztöndíj. Az 

élelmiszerárak jóval alacsonyabbak Lettországban, bár ezt inkább már csak hazatérve konstatáltam. A 

szupermarketekben minden szükséges megtalálható. Valami furcsa oknál fogva a legtöbb üzletlánc 

rendelkezik különböző törzsvásárlói kártyákkal, melyeket általában fél-egy eurós áron lehet kiváltani – 

ezt mindenképp megéri megtenni, mert így kedvezményes áron vásárolhatunk. Az egyetemnek 

egyébként van egy menzája, ahol nagyon jutányos áron lehet nagyon jókat ebédelni. Ez azért is 

fontos, mert az étkező egyben az egyetemi társasági élet legfőbb színtere is. Ha már társasági élet, 

akkor meg kell jegyeznem, hogy sokan úgy tartják, a lettek barátságtalanok. Mint a legtöbb 

sztereotípiában, ebben is van egy kis igazság. Sokan valóban elsőre hidegnek, bizalmatlannak tűnnek, 

de ez csak a felszín, úgyhogy érdemes beszélgetést kezdeményezni. Számomra ez nem volt 

különösebben zavaró, inkább a kultúra részeként fogtam fel. 

Lettország területének több mint felét erdő borítja, és erre a helyiek nagyon büszkék. Általánosságban 

elmondható, hogy sokat törődnek a természettel, rengeteg nemzeti park és túraútvonal található az 

országban. A nemzeti öntudat nagyon erős, ez jelen van a művészetekben, a mindennapokban. 

Akárcsak az egész ország, Riga is nagyon zöld, egymást érik a parkok még a belvárosban is. A 

tömegközlekedés jó, a havi bérlet diákoknak 12 euróba kerül. A fővároson kívül buszokkal és 

vonatokkal lehet utazni, ami szintén elég olcsó és gyors is. Könnyen elérhető a Baltikum két másik 

fővárosa, Vilnius és Tallinn. Ide szerintem mindenképpen érdemes beiktatni egy-egy utat, ráadásul 

Tallinnból Helsinki is egész gyorsan megközelíthető. Az időjárás valóban hideg, bár én őszintén szólva 

rosszabbra számítottam. Meleg, réteges öltözettel könnyedén átvészelhető a tél. 

A rigai zenei élet a város méretéből adódóan kisebb, mint Budapesten, de így is bőven akadnak 

lehetőségek. A két legnagyobb zenekar a Lett Nemzeti Szimfonikus Zenekar és Sinfonietta Riga. Az 

operában majdnem minden előadást ingyenesen látogathatnak a zeneakadémia hallgatói, és 

általában a legtöbb koncerten igénybevehető diákkedvezmény. Lettországban óriási kultúrája van a 

kóruséneklésnek, ez többek között a népzenéjükből is adódik. Minden túlzás nélkül világszínvonalú 

kórusaik vannak, úgyhogy mindenképp érdemes ellátogatni a koncertjeikre. 

Én nagyon örülök és hálás vagyok, hogy az elmúlt hónapokban nemcsak szakmailag fejlődtem 

rengeteget, de megismerhettem egy ilyen különleges ország kultúráját is. Remélem, még 

visszatérhetek! 

 


